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رئیس قوه قضائیه گفت: به موجب اتفاقات ســال ۱۴۰۱ و بعد از 
آن که در عرصه های اجتماعی و فرهنگی و حوزه عفاف و حجاب 
رخ داد و مشــخص شد که برخی از این موارد، با پشتیبانی دشمن است، 
مــردم متدیــن و غیور و عفیف ایران اســلامی، ناراحت و مکدر شــدند؛ 
بنابراین از فراجا خواســته شــد که طبق وظایف ذاتی و قانونی خود، در 

این عرصه ورود داشته باشد.
به گــزارش مرکز رســانه قوه قضائیــه، حجت الاسلام والمســلمین 
محســنی اژه ای  روزگذشته  (ســوم اردیبهشت) در ســخنانی در نشست 
شورای  عالی قوه قضائیه، ضمن تبیین و تشریح ابعاد و جوانب مختلف 
مقوله بســیار مهم آســیب های اجتماعی، اظهار کرد: در مقوله عفاف 
و حجاب، قوانین مدون و مشــخصی ازجملــه «قانون حمایت از آمران 
بــه معروف و ناهیــان از منکر»، «قانون مجازات اســلامی»، «مصوبات 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی» و... وجــود دارد. در این قوانین برای هر 
سه قوه و دســتگاه های مختلف، از جمله وزارتخانه های کشور، آموزش  
و پرورش، آموزش  عالی، ارشاد اسلامی و همچنین نهادهای تبلیغاتی و 
فرهنگی مانند ســازمان تبلیغات و دفتر تبلیغات، مأموریت ها و وظایفی 
تعریف شــده اســت؛ به تبع این امر، برای فراجا نیز در قوانین، وظایف و 
مســئولیت هایی در حوزه عفاف و حجاب مقرر شــده است. رئیس قوه 
قضائیه بیان کرد: قدر مسلم، چنانچه دستگاهی به وظایف قانونی خود 
در هــر حوزه ای از جملــه عفاف و حجاب، عمل نکــرد یا کم عمل کرد، 
این امر، رافع مســئولیت و وظایف دســتگاه های دیگر نیست؛ فی المثل، 
پلیس نمی تواند بگوید چون ســایر دستگاه های مسئول در امر اقتصادی 
و معیشــتی و فرهنگی به وظایــف خود عمل نکرده انــد، پس من هم 
در مقابلــه با جرم ســرقت، به مســئولیت خود عمــل نمی کنم! رئیس 
دســتگاه قضا تصریح کرد: علاوه بر وظایــف ذاتی و قانونی که فراجا در 
حــوزه عفاف و حجاب بــه موجب قوانین مختلف و مصوبات شــورای 
 عالی انقلاب فرهنگی دارد، در ســتاد عفاف و حجاب نیز مأموریت هایی 
بر عهده این نهاد گذاشته شــده است. علاوه بر آنها، به موجب اتفاقات 
ســال ۱۴۰۱ و بعد از آن که در عرصه هــای اجتماعی و فرهنگی و حوزه 
عفاف و حجاب رخ داد و مشخص شد که برخی از این موارد، با پشتیبانی 
دشمن است، مردم متدین و غیور و عفیف ایران اسلامی، ناراحت و مکدر 
شــدند؛ بنابراین از فراجا خواســته شــد که طبق وظایف ذاتی و قانونی 
خود، در این عرصه ورود داشته باشد. رئیس قوه قضائیه در ادامه اظهار 
کرد: در اواخر سال گذشته، در جلسه مشترک بنده با رئیس جمهور تأکید 
شــد که نمی شــود مقوله عفاف و حجاب را رها کــرد؛ پس در بهمن و 
اســفند ۱۴۰۲، جلساتی برگزار شــد و از فراجا و برخی نهادهای دیگر و 
چندین وزارتخانه دعوت کردیم و در آن مباحث و جلســات تأکید شــد 
که دشــمن در حــال تحریکات و تحــرکات و پشــتیبانی هایی در قضیه 
ترویج ناهنجاری اجتماعی و فرهنگی در حوزه عفاف و حجاب اســت؛ 
بنابراین باید ســازوکاری منســجم و مدون برای شناســایی و برخورد با 
عوامل دشــمن در این قضیه تدوین و تمهید شــود. همچنین تأکید شد 
که در این راســتا، افرادی نیز هســتند که عامل دشــمن نیستند و ممکن 
اســت حتی از نیات و اغراض دشمن نیز بی خبر و ناآگاه باشند؛ اما به هر 
ترتیب عملی که مرتکب می شوند، خلاف شرع و قانون و مغایر با سنت 
مردم غیور و عفیف ایران اســلامی اســت. رئیس قوه قضائیه افزود: در 
آن جلســات و مباحث، تأکید شد که همه دستگاه های ذی ربط در قضیه 
عفاف و حجاب از جمله دســتگاه های فرهنگــی و تبلیغاتی، حوزه ها و 
مروجان و مبلغان دینی، دانشگاه ها، آموزش  و پرورش و... فعال شوند. 
در همین راســتا از فراجا نیز خواسته شد و خطاب به او تأکید شد که در 
ایــن قضیه به میدان بیاید؛ خب، آیا اکنون می توان خود را کنار بکشــیم 
و اصطلاحــا به تعبیــر عامیانه بگوییم «کی بود کی بــود، من نبودم»؟! 
محســنی اژه ای اظهار کرد: البته بدیهی است که در جلسات برگزار شده 
و مباحــث مطرح شــده، موکدا و مســتمرا توصیه و تأکید می شــود که 
نیروهای فراجا که در قضیه عفاف و حجاب مســئولیت دارند، بسیار در 
نحوه برخوردها مراقبت کنند و صبر و حوصله به خرج دهند و صفوف 
افراد فریب خورده یا غافل یا ضعیف در قیودات را از عناصر سازمان یافته 
دشــمن جدا کنند. البته با همه این توصیفات و تفاسیر، ممکن است در 
صحنه و در میدان، اشــتباه در تشخیص مصداق نیز پیش بیاید و نیروی 
فراجا نتواند عنصر ســازمان یافته دشــمن را از فرد غافل و فریب خورده 
متمایز کند یا ممکن است خدای ناکرده مأموری نیز مرتکب تخلف شود. 
خب، مگر در ســایر دســتگاه ها، تخلف صورت نمی گیــرد؟ چاره کار آن 
اســت که این تخلف و متخلــف را اصلاح کنیم. البتــه عیبی ندارد که 
خیرخواهانه و دلســوزانه تذکر دهیم و انتقاد کنیم و بگوییم فلان اتفاق  
رخ داده و بایــد رفع شــود؛ اما نباید کاری کنیم که فراجا احســاس کند 
کار خطایی کرده که در قضیه عفاف و حجاب وارد میدان شــده و گویی 
از او خواســته نشده که وارد میدان شــود. نباید نیروی حاضر در صحنه 

احساس کند که در میدان، او را رها کرده ایم.

خبر

رئیس قوه قضائیه با اشاره به مسئله حجاب:
از فراجا خواسته شد طبق قانون ورود کند

کارشناسان اصفهانهیئت مدیره کانون ابطال نتیجه انتخابات 
شرق: حکم قطعی ابطال نتیجه انتخابات 
هیئت مدیره کانون کارشناسان اصفهان در 
دادگاه تجدیدنظر اســتان اصفهان صادر 
شــد. محمد واهب، کارشــناس رســمی 
دادگستری اصفهان، در گفت وگو با «شرق» 
از صــدور حکــم قطعــی ابطــال نتیجه 
انتخابات هیئت مدیره کانون کارشناســان 
اصفهــان در دادگاه تجدیدنظــر اســتان 
اصفهان خبر داد و افــزود: با اینکه مدتی 
اســت این حکم صادر شــده اما شــورای 
عالی کانون کارشناســان ایــران برای اجرا 
به این حکم تمکین نمی کند. این مهندس 
راه و ساختمان در توضیح ماجرای ابطال 
این انتخابات گفت: انتخابات هیئت رئیسه 
کانون کارشناســان اصفهــان به صورت 
الکترونیک انجام شد، اما نتیجه به میزانی 
عجیــب بود که نیاز به بررســی داشــت. 
بااین حال، شــرکتی که متصــدی برگزاری 
اینترنتی انتخابات بود، هیچ گونه اطلاعات 
و داده ای کــه نتیجه انتخابات را تأیید کند، 
ارائــه نــداد. بنابراین با طرح شــکایت در 
دادگاه بدوی، اصل تخلف انتخاباتی محرز 
شد، اما قاضی دادگاه بدوی با این استدلال 
که ضرر و زیانی به افراد وارد نشــده، رأی 
مبنی بــر لغو نتیجه انتخابــات را نداد. او 
در ادامه افزود: بــا اعتراض به رأی دادگاه 
بــدوی، در دادگاه تجدیدنظــر با گذشــت 
یک ســال و نیم بالاخره رســیدگی به این 
پرونده منجر به رأی شد و قاضی حکم به 
احراز تخلف و ابطال نتیجه انتخابات داد. 
فشارها و جوسازی های بسیاری حول این 
پرونده بود اما قاضــی تجدید نظر مطابق 
اســناد و مــدارک حکم به ابطــال نتیجه 
انتخابــات داد. واهــب در توضیح چرایی 
اجرائی نشدن این حکم گفت: شورای عالی 
کانون کارشناســان ایران مجری این حکم 

است که تاکنون تن به اجرا نداده است.

ریاست مجلس نگرفته است پایداری هنوز تصمیمی برای 
نماینــده مردم زنجــان در مجلس گفت: 
هنوز هیــچ تصمیمی در جبهــه پایداری 
در مــورد هیئت رئیســه مجلــس گرفته 
نشده اســت. صحبت هایی صورت  گرفته 
و مــا هــر هفته جلســه داریــم که یکی 
از موضوعــات مــورد بحث هم ریاســت 
کمیسیون هاســت  ریاســت  و  مجلــس 
اما هنــوز برای تصمیم گیری زود اســت. 
حجت الاسلام مهدی باقری نماینده مردم 
زنجــان درخصوص ترکیب مجلس آینده 
و انتخابــات هیئت رئیســه مجلس آینده 
که مباحــث مختلفی دربــاره آن مطرح 
می شود، گفت: مجلس یازدهم الحمدالله 
مسیر خوبی را در بحث پیگیری مشکلات 
مــردم آغاز کــرد و حضرت آقــا هم این 
مجلس را تأیید و تأکید کردند این مجلس 
مشکلات مردم و مســائل کشور را محور 
کارها قرار دهد، موضوعات روز را پیگیری 
کند و مســائل اصلی مردم برای مجلس 
یازدهم اولویت داشــته اســت. این مسیر 
تنها مسیر صحیحی است که چه مجلس 
یازدهــم و چه هر مجلســی باید پیگیری 
کند. لذا هــر تغییر و تحولی در راســتای 
تعالی و ارتقای همین مسیر باشد درست 
است، وگرنه صرفا پیگیری اینکه مسئول ها 
عوض شــوند و افرادی که در صندلی ها 
قرار می گیرند تغییر کنند، هیچ مشکلی را 

حل نمی کند.
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پس از ۹ سال توقف، با بدرقه سفیر عربستان، اولین زائران ایرانی 
عازم عمره مفرده شدند. از تابســتان گذشته با جدی شدن مذاکرات 
ایران و عربســتان، دیدارهای داغ دیپلماتیک آغاز شــد و با بازشدن 
سفارتخانه ها، زمزمه ازسرگیری عمره مفرده هم شنیده شد. هرچند 
دی ماه سال گذشــته تا مرز اعزام زائران رفتیم، اما به دلایل مختلف 
ازجمله مشکل پروازها، عمره مفرده کنسل شد و در نهایت هم وزیر 
امور خارجه مشــکل اعزام نشــدن زائران را «فنی و تکنیکال» عنوان 
کرد و سازمان حج و زیارت هم اعلام کرد که «اعزام ها تا اطلاع ثانوی 
انجام نمی شود» و این «اطلاع ثانوی» از دی ماه سال گذشته تا دیروز 
طول کشــید. اما بالاخره نه فقط اولین زائران ایرانی راهی ســرزمین 
وحی شدند بلکه حتی عبداالله بن سعود العنزی، سفیر عربستان نیز 

برای بدرقه زائران ایرانی به فرودگاه امام خمینی (ره) رفت.
۱۲ دی ۱۳۹۴ بــا حملــه تندروهــا به ســفارت و کنســولگری 
عربســتان در تهــران و مشــهد، روابــط سیاســی دو کشــور قطع 
شــد و متعاقب آن ســفر عمــره مفرده به حاشــیه رفت. از ســال 
۹۴ تندروهــای داخلی بر طبــل اختلاف میان دو کشــور کوبیدند و 
مانع بهبود روابط شــدند تا اینکه بالاخره اســفند ۱۴۰۱ دو کشــور با 
میانجیگری چین و بعد از هفت سال توافق کردند روابط شان را از سر 
گیرند و سفارتخانه های خود را بازگشایی کنند. توافقی که به اعتقاد 
کارشناسان دستاوردهای سیاسی و اقتصادی سه جانبه برای تهران، 
ریاض و پکن به همراه داشت و در نهایت بین دو قدرت بزرگ منطقه 

صلح را برقرار کرد.
بعد از پکــن، دیدارهای وزرای خارجه دو کشــور به طور جدی 
پیگیــری شــد و در نهایــت وزرا نه در خاک کشــور ثالــث بلکه در 
ســرزمین خود میزبان یکدیگر بودند و حتی رئیســی هم به دعوت 
رســمی ملک ســلمان عازم عربســتان شــد. ایــن رفت  وآمدهای 
دیپلماتیــک کم کــم از تنش و مشــکلاتی که تندروهــا ایجاد کرده 
و رابطه دو کشــور را به بن بست کشــیده بودند، کاست تا گره عمره 
مفــرده هم بعد از ۹ ســال باز شــود. دیــروز اولین گــروه از زائران 
عمــره از دو فرودگاه مشــهد و امــام خمینی(ره) بــه مدینه منوره 
اعزام شدند و بر اســاس برنامه ریزی های انجام شده توسط سازمان 

حــج و زیــارت و ســازمان هواپیمایی، زائــران عمره کشــورمان تا 
۱۳ اردیبهشت جاری از طریق ۱۱ فرودگاه کشور راهی سرزمین وحی 

خواهند شد.
قرار اســت طی ۱۰ روز دو پرواز از فــرودگاه امام خمینی و یکی 
از فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت فرودگاه ها انجام شــود تا در 
مجموع ۲۲ پرواز انجام شود که در هر پرواز حدود ۲۶۰ زائر جابه جا 
خواهند شــد. بنابراین در طــول این ۱۰ روز دوهــزار و ۸۶۰ زائر از ۱۱ 
فرودگاه کشــور و دو هــزارو ۸۶۰ زائر از فــرودگاه امام خمینی اعزام 
می شوند که در مجموع حدود پنج هزار و ۷۲۰ زائر به سرزمین وحی 

اعزام می شوند.
در آیین بدرقه رســمی نخســتین کاروان زائران عمــره از تهران 
حجت الاسلام سید عبدالفتاح نواب نماینده ولی فقیه در امور حج و 
زیارت و سرپرست حجاج ایرانی، سیدعباس حسینی رئیس سازمان 
حج و زیارت و عبداالله بن ســعود العنزی سفیر عربستان سعودی در 

ایران در فرودگاه امام خمینی (ره) حضور داشتند.

در مراسم بدرقه دیروز، سید عباس حسینی، معاون وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، از عمره گزاران ایرانی که پس از ۹ ســال انتظار 
عازم ســرزمین وحی هستند، خواست برای رهایی مردم مظلوم غزه 
از شــرایط ســخت جنگی که این روزها هدف حملات و آتش رژیم 

صهیونیستی قرار دارند، دعا کنند .
رئیس ســازمان حج و زیارت هم از ســفیر عربستان سعودی در 
تهران به خاطر مساعدت هایی که برای ازسرگیری سفر عمره داشت، 

تقدیر کرد.
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت هم با تأکید بر اینکه در این 
سفر معنوی باید قدر فرصت ها را دانست از حاضران خواست حال 
که عازم این ســفر هستند از لحظه لحظه آن بهره برده و قدرشناس 
فرصت ها باشند. وی گفت: شما عزیزان ۹ سال انتظار کشیدید و کلی 
هزینه کرده اید تا عازم این ســفر معنوی شــوید. افراد بسیاری برای 
حضور در ســفر عمره ثبت نام کردند، اما قبل از آنکه عازم ســرزمین 

وحی شوند از دنیا رفتند.

با بدرقه سفیر عربستان، اولین زائران ایرانی عازم عمره مفرده شدند

در سرزمین وحی، بعد از  ۹ سال

 داوود حشمتی: آتش در سیاست بین الملل گرم است؛ آن قدر که حتی حملات ریزپرنده ها در اصفهان 
هم به چشــم نمی آید. اما تنور انتخابات داخلی ســردتر از همیشه اســت. بازنده این سردی بار دیگر 
محمدباقــر قالیباف و جریان اصلی اصولگرایــان خواهد بود. این جریان به خاطر عبور از مشــارکت 
حداکثری بازنده شد و بازنده خواهد ماند. شورای ائتلاف اصولگرایان همان طور که در دور اول نیز بدون 
توجه به رأی دهندگان تلاش کرد تا در درون جلســات ائتلافی شکل دهد که لیست پیروز باشد، این بار 
هم با همان دست فرمان در حال حرکت هستند. اما پاجوش ها نشان دادند که «دوران حرف گوش کنی» 
پایان یافته اســت. وابســتگان فکری ســعید جلیلی «چنارها» را کنار می زنند تا راه برای قدکشیدن او 

فراهم شود.

اشتراک صفر
خبرها حاکی از تلاش پاجوش ها برای دور دوم انتخابات اســت. یکــی از فعالان جوان نزدیک به 
پاجوش ها که قبلا هم در دفتر ســعید جلیلی مشــغول به کار بود، در توییتی نوشــت: «مسیری که با 
پیروزی در انتخابات دور اول مجلس شــورای اسلامی آغاز شد، ادامه پیدا خواهد کرد. تغییر ریاست و 
ترکیب هیئت رئیسه مجلس و در ادامه آن اصلاح آیین نامه داخلی، تا حد زیادی می تواند مسیر تحول را 
هموار کند. کار بزرگی که شروع شده باید به سرانجام برسد». در عین حال نشانه ها حاکی از عقب نشینی 
شورای ائتلاف (شانا) در مقابل اَمنا (لیست پاجوش ها) است. سخنگوی شورای ائتلاف دو ماه بعد از 
شکســت انتخاباتی در مقابل رسانه ها حاضر شد و از اســتراتژی ائتلاف با کاندیداها سخن گفت. آنها 
نمی توانند برای دور دوم تهران یک لیســت کامل ارائه کنند  و مشکل از جایی آغاز می شود که در دور 
اول استراتژی آنها «اشتراک صفر» با سایر لیست ها بود. اما حالا عقب نشینی کردند. در چنین وضعیتی 

باخت قالیباف و تیم او در انتخابات به نظر حتمی است.

چرا قالیباف بازنده شد؟
برای درک این ســؤال بهتر اســت نگاهی کنیم به اینکه چطور قالیباف بعــد از دو دوره حضور در 
انتخابات های سال های ۸۴ و ۹۲ توانست در انتخابات سال ۹۸ با یک میلیون و ۲۰۰ هزار رأی پیروز شود.

روایت های زیاد و عجیبی از حمایت و بعد دست کشــیدن  از حمایت او در ســال ۸۴ نقل می شود. 
آن سال ستاره اقبال محمود احمدی نژاد ناگهان درخشید. جریان اصلی از او حمایت کردند و قالیباف 
ناراحت و افســرده به «خلوتی تلخ» پناه برد؛ خلوتی که در نهایت با دادن کلید شهرداری پایتخت به 

او پایان یافت.
روایت ســال ۹۲ اما واضح تر است. در آن سال جریان انقلابی میان محسن رضایی، سعید جلیلی، 
ولایتی و قالیباف ســردرگم ماند. اما بیشترین آرا را به حســاب قالیباف و سعید جلیلی ریخت. جریان 

اصلی در آن سال حاضر نشد سعید جلیلی را به نفع قالیباف کنار بزند تا او به مرادش برسد.
اما در سال ۹۸ اوضاع فرق داشت. روایت حمید رسایی از اینکه چطور در شب آخر جریان اصولگرا 
به ائتلاف با پایداری رسید، با عنوان «شورای وحدت خوابگی» سال هاست روایت شده است. کسی که 
ادعــا کرده بود پیامی را برای وحدت آورده بعدها گفته بود که «من گفتم در خواب دیدم» (روایت این 
ماجرا را در روزنامه شــرق با عنوان «بررســی نقش یک فرد در فرایند لیست بندی اصولگرایان / نقش 

«ح.ف» از ساختمان شماره ۵۱، مورخ۷ شهریور ۱۴۰۲  بخوانید).
به عبارت روشن تر، قالیباف به این دلیل توانست در سال ۹۸ پیروز شود که جریان اصلی از او حمایت 
کرد. اما در سال ۱۴۰۲ بدنه رأی علیه دیگر به حرف آنها گوش نداد. از همین رو رأی قالیباف همان ۴۰۰ 

هزاررأیی بود که خودش کسب کرد.

مشارکت حداقلی
در نتیجــه این رفتارها قالیباف در اســفند ۱۴۰۲ باخت. او باخت چون به مشــارکت حداکثری باور 
نداشــت؛ درســت مانند ســایر اصولگرایان. آنها ســبد رأی را روز به روز خالی تر می خواهند. به انواع 
مختلف تلاش می کنند تا مردم از صندوق رأی دلزده و افســرده شوند. این بازی البته بیشتر مربوط به 
تهران اســت نه شهرستان های دیگر. فقط در تهران اســت که آنها می دانند از یک سبد رأی حداقلی 
۸۰۰ هزارتایی برخوردارند. رأیی که البته این انتخابات نشــان داد به خاطر پراکندگی و اختلاف در میان 
آنها و ناکارآمدی دولت، به ۶۰۰ هزار رأی کاهش یافته و از طرف دیگر آرای باطله را افزایش داده است.
در صورتــی که قالیباف (و مجموعه اصولگرایان) برای مشــارکت حداکثری تــلاش کرده بودند، 
این گونه به راحتی حذف نمی شــدند. اگر فضای رقابتی شــکل گرفته بود، صدای «پاجوش ها» مانند 
همیشــه به خاطر اندک بودن نمی توانســت خودنمایی کند. رأی  آنها به چشــم آمد، چون  اکثریت در 
صحنــه حاضر نبودنــد. بازنده این وضعیت هم همــان بانیان اصلی شــکل دادن چنین وضعیتی در 

انتخابات هستند.
در نهایت انتخابات دور دوم تهران در چنین شــرایطی سرد و بی رمق برگزار می شود. اصلاح طلبان 
هیــچ گزینه ای در انتخابات دور اول نداشــتند. حتی روزنه گشــاها هم هیچ گزینه ای بــرای این دور از 
انتخابــات ندارند. طبیعتا حاضــر نخواهند بود برای راه نیافتن جریــان «پاجوش ها» به مجلس، برای 
قالیباف و تیمش کمپین انتخاباتی تشکیل دهند. بدنه اصلی اصولگرا که رأی تکلیفی می داد هم یک 
بار در اسفند  دست به شناسنامه برده و این بار به خاطر بی رمق بودن فضا کمتر پای صندوق رأی حاضر 
می شــود. اما از میان رأی دهندگان متصلب «جریان پاجــوش »، اگر نیمی از آنها هم پای صندوق رأی 
حاضر شوند، بار دیگر پیروزی چشمگیری  علیه «چنارها» رقم خواهد خورد. این پیروزی البته مقدمه ای 

است برای رسیدن به کرسی های اصلی در کمیسیون ها و هیئت رئیسه مجلس.

اصولگرایان برای رقابت در دور دوم انتخابات آماده می شوند
قالیباف بازنده مشارکت حداقلی


